
P r o t o k ó ł  nr L/2010 

z obrad L sesji Rady Miejskiej w Kłodzku,  
która odbyła się w dniu  15 kwietnia 2010r.  

w sali Rajców Urzędu Miasta w Kłodzku 
 

Sesja  rozpoczęła  się o godz. 1200. 

 
1. Otwarcie obrad L sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

Otwarcia  sesji   dokonał  Przewodniczący   Rady  Miejskiej  w  Kłodzku Pan Piotr 

Brzostowicz mówiąc: „Otwieram obrady L sesji Rady Miejskiej w Kłodzku”.  

Pan Przewodniczący przywitał Burmistrza Miasta Kłodzka Pana Bogusława Szpytmę Zastępców 

Burmistrza Miasta Kłodzka Pana Witolda Krzelowskiego i Pana Henryka Urbanowskiego, 

radnych, kierowników i pracowników urzędu miasta, mieszkańców Kłodzka, przedstawicieli 

masowego przekazu oraz wszystkich przybyłych na obrady L sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

 

2. Stwierdzenie waŜności obrad sesji. 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz stwierdził, iŜ obecnych jest na sali 20 radnych, co 

stanowi wymagane quorum do podejmowania prawomocnych decyzji.  

Nieobecny radny Pan Józef Trocki. 

 

 3. Wybór sekretarzy sesji. 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz na sekretarza sesji zaproponował kandydaturę radnej 

Jolanty Kobak, innych propozycji nie zgłoszono. Rada jednogłośnie 20 głosami „za”, poparła 

kandydaturę radnej, tym samym powołując ją na sekretarza obrad L sesji Rady Miejskiej  

w Kłodzku.  

 

4. Uczczenie pamięci ofiar narodowej tragedii w Smoleńsku. 

 
Odśpiewanie Hymnu państwowego. 

 
Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz odczytał nazwiska osób będących na pokładzie Tupolewa – 

tragicznie zmarłych. 

Prezydent RP Lech Kaczyński 
 
śona Prezydenta RP Maria Kaczyńska 
 
DELEGACJA OFICJALNA  
 
1. Pan Ryszard KACZOROWSKI b. Prezydent RP na Uchodźstwie 
 
2. Pan Krzysztof PUTRA Wicemarszałek Sejmu RP 
 
3. Pan Jerzy SZMAJDZIŃSKI Wicemarszałek Sejmu RP 
 
4. Pani Krystyna BOCHENEK Wicemarszałek Senatu RP 
 
5. Pan Władysław STASIAK Szef Kancelarii Prezydenta RP 
 
6. Pan Aleksander SZCZYGŁO Szef Biura Bezpieczeństwa Narodowego 
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7. Pan Paweł WYPYCH Sekretarz Stanu w Kancelarii Prezydenta RP 
 
8. Pan Mariusz HANDZLIK Podsekretarz Stanu w Kancelarii Prezydenta RP 
 
9. Pan Andrzej KREMER Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Spraw Zagranicznych 
 
10. Pan Stanisław KOMOROWSKI Podsekretarz Stanu w MON 
 
11. Pan Tomasz MERTA Podsekretarz Stanu w Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego 
 
12. Gen. Franciszek GĄGOR Szef Sztabu Generalnego Wojska Polskiego 
 
13. Pan Andrzej PRZEWOŹNIK Sekretarz Rady Ochrony Pamięci Walk i Męczeństwa 
 
14. Pan Maciej PŁAśYŃSKI Prezes Stowarzyszenia "Wspólnota Polska" 
 
15. Pan Mariusz KAZANA Dyrektor Protokołu Dyplomatycznego MSZ 
 
PRZEDSTAWICIELE PARLAMENTU RP  
 
1. Pan Leszek DEPTUŁA Poseł na Sejm RP 
 
2. Pan Grzegorz DOLNIAK Poseł na Sejm RP 
 
3. Pani GraŜyna GĘSICKA Poseł na Sejm RP 
 
4. Pan Przemysław GOSIEWSKI Poseł na Sejm RP 
 
5. Pan Sebastian KARPINIUK Poseł na Sejm RP 
 
6. Pani Izabela JARUGA – NOWACKA Poseł na Sejm RP 
 
7. Pan Zbigniew WASSERMANN Poseł na Sejm RP 
 
8. Pani Aleksandra NATALLI – ŚWIAT Poseł na Sejm RP 
 
9. Pan Arkadiusz RYBICKI Poseł na Sejm RP 
 
10. Pani Jolanta SZYMANEK – DERESZ Poseł na Sejm RP 
 
11. Pan Wiesław WODA Poseł na Sejm RP 
 
12. Pan Edward WOJTAS Poseł na Sejm RP 
 
13. Pani Janina FETLIŃSKA Senator RP 
 
14. Pan Stanisław ZAJĄC Senator RP 
 
OSOBY TOWARZYSZĄCE  
 
1. Pan Janusz KOCHANOWSKI Rzecznik Praw Obywatelskich 
 
2. Pan Sławomir SKRZYPEK Prezes Narodowego Banku Polskiego 
 
3. Pan Janusz KURTYKA Prezes Instytutu Pamięci Narodowej 
 
4. Pan Janusz KRUPSKI Kierownik Urzędu do Spraw Kombatantów i Osób Represjonowanych 
 
5. Pani Anna WALENTYNOWICZ Działaczka Wolnych Związków Zawodowych 
 
6. Pani Joanna AGACKA-INDECKA 
 
7. PPłk. Zbigniew DĘBSKI 
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8. Pani Katarzyna DORACZYŃSKA 
 
9. Pan Aleksander FEDOROWICZ 
 
10. Ks. prałat Roman INDRZEJCZYK 
 
11. Pan Dariusz JANKOWSKI 
 
12. Gen. bryg. Stanisław KOMORNICKI 
 
13. Pan Wojciech LUBIŃSKI 
 
14. Pani Barbara MAMIŃSKA 
 
15. Pani Janina NATUSIEWICZ-MIRER 
 
16. Pan Piotr NUROWSKI – Prezes PKOL 
 
17. Ks. Ryszard RUMIANEK 
 
18. Pani Izabela TOMASZEWSKA 
 
19. Pan Janusz ZAKRZEŃSKI 
 
PRZEDSTAWICIELE KOŚCIOŁÓW I WYZNAŃ RELIGIJNYCH  
 
1. Ks. Bp. gen. dyw. Tadeusz PŁOSKI Ordynariusz Polowy Wojska Polskiego 
 
2. Abp gen. bryg. Miron CHODAKOWSKI Prawosławny Ordynariusz Wojska Polskiego 
 
3. Ks. płk Adam PILCH Ewangelickie Duszpasterstwo Polowe 
 
4. Ks. ppłk Jan OSIŃSKI Ordynariat Polowy Wojska Polskiego 
 
PRZEDSTAWICIELE RODZIN KATYŃSKICH I INNYCH STOWARZYSZEŃ  
 
1. Pan Edward DUCHNOWSKI Sekretarz Generalny Związku Sybiraków 
 
2. Ks. prałat Bronisław GOSTOMSKI 
 
3. Ks. Józef JONIEC Prezes Stowarzyszenia Parafiada 
 
4. Ks. Zdzisław KRÓL Kapelan Warszawskiej Rodziny Katyńskiej 1987-2007 
 
5. Ks. Andrzej KWAŚNIK Kapelan Federacji Rodzin Katyńskich 
 
6. Pan Tadeusz LUTOBORSKI 
 
7. Pani BoŜena ŁOJEK-MAMONTOWICZ Prezes Polskiej Fundacji Katyńskiej 
 
8. Pan Stefan MELAK Prezes Komitetu Katyńskiego 
 
9. Pan Stanisław MIKKE Wiceprzewodniczący ROPWiM 
 
10. Pani Bronisława ORAWIEC - LOFFLER 
 
11. Pani Katarzyna PISKORSKA 
 
12. Pan Andrzej SARIUSZ – SKĄPSKI Prezes Federacji Rodzin Katyńskich 
 
13. Pan Wojciech SEWERYN 
 
14. Pan Leszek SOLSKI 
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15. Pani Teresa WALEWSKA – PRZYJAŁKOWSKA Fundacja "Golgota Wschodu" 
 
16. Pani Gabriela ZYCH 
 
17. Pani Ewa BĄKOWSKA wnuczka Gen. bryg. Mieczysława Smorawińskiego 
 
18. Pani Anna Maria BOROWSKA 
 
19. Pan Bartosz BOROWSKI 
 
20. Pan Czesław CYWIŃSKI 
 
PRZEDSTAWICIELE SIŁ ZBROJNYCH RP  
 
1. Gen. broni Bronisław KWIATKOWSKI Dowódca Operacyjny Sił Zbrojnych RP 
 
2. Gen. broni pil. Andrzej BŁASIK Dowódca Sił Powietrznych RP 
 
3. Gen. dyw. Tadeusz BUK Dowódca Wojsk Lądowych RP 
 
4. Gen. dyw. Włodzimierz POTASIŃSKI Dowódca Wojsk Specjalnych RP 
 
5. Wiceadmirał Andrzej KARWETA Dowódca Marynarki Wojennej RP 
 
6. Gen. bryg. Kazimierz GILARSKI Dowódca Garnizonu Warszawa 
 
FUNKCJONARIUSZE BIURA OCHRONY RZĄDU  
 
1. Pan Jarosław FLORCZAK 
 
2. Pan Artur FRANCUZ 
 
3. Pan Paweł JANECZEK 
 
4. Pan Paweł KRAJEWSKI 
 
5. Pan Piotr NOSEK 
 
6. Pan Jacek SURÓWKA 
 
7. Pan Marek ULERYK 
 
8. Pan Dariusz MICHAŁOWSKI 
 
9. Pani Agnieszka POGRÓDKA-WĘCŁAWEK 
 
ZAŁOGA SAMOLOTU  
 
1. Kpt. Arkadiusz PROTASIUK 
 
2. Mjr Robert GRZYWNA 
 
3. Por. Artur ZIĘTEK 
 
4. Chor. Andrzej MICHALAK 
 
5. Pani Barbara MACIEJCZYK 
 
6. Pani Natalia JANUSZKO 
 
7. Pani Justyna MONIUSZKO 
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Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz - Jak wszyscy w kraju i na świecie jesteśmy wstrząśnięci 

katastrofą polskiego samolotu w Smoleńsku. To największa tragedia w historii naszego kraju. 

Jeszcze nigdy w katastrofie lotniczej nie zginęło tak wielu znakomitych obywateli. Pogłębia jeszcze 

ją śmierć Prezydenta RP i jego małŜonki. W obliczu tego dramatu łączymy się w bólu z rodzinami 

 i bliskimi ofiar. 

Minutą ciszy uczczono tragicznie zmarłych.  
 
Następnie wyświetlono krótki film przedstawiający waŜniejsze momenty z Ŝycia Prezydenta RP  

i Jego małŜonki Marii Kaczyńskiej. 

 

Występ artystyczny młodzieŜy z kłodzkich szkół:  

Sylwia Czarnecka - recytacja wiersza. 

Wykonanie utworów muzycznych: 

Malwina Kołt – I skrzypce, 

Natalia Dorosz - II skrzypce, 

Patrycja Maruszak – wiolonczela, 

Monika Ciesielska – altówka. 

 
5. Wnioski i oświadczenia radnych. 
 

Głos zabrał Burmistrz Miasta Kłodzka Bogusław Szpytma: 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Mieszkańcy Kłodzka, myślę, Ŝe ta sytuacja 

przybiera róŜne fazy, róŜne etapy w naszej refleksji, w naszym Ŝyciu uczuciowym, w naszych 

emocjach, w naszej pamięci. Od zupełnego zaskoczenia, poprzez pewien bunt wobec wyroków 

Opatrzności, do bezradności, bezsilności, rozpaczy aŜ do refleksji – co dalej. Mnie nurtuje pytanie 

dlaczego się tak stało. W wielu sytuacjach Ŝyciowych nie rozumiem przyczyny zdarzeń, są jakąś 

tajemnicą w swoim racjonalizmie często staramy się wyjaśnić na tyle na ile moŜemy przyczyny 

tragicznych wydarzeń, dlaczego ktoś umarł, dlaczego ktoś zachorował, dlaczego małe dzieci 

umierają i te pytania w większości pozostają bez odpowiedzi. Nie wiemy, nie potrafimy dziś 

wyjaśnić takich okoliczności. Na tym etapie pogodziłem się z tym, Ŝe na to pytanie nie uzyskam 

odpowiedzi, natomiast dziś zastanawiam się i obserwuję rzeczywistość i pytam, czy teŜ staram się 

znaleźć odpowiedź na to pytanie, po co to się wydarzyło, czemu ma to słuŜyć, co z tego wyniknie. 

Myślę, Ŝe dziś jest za wcześnie o tym mówić natomiast wydaje się, Ŝe taka ofiara – dziś moŜemy 

myśleć przypadkowa – ma jakiś głębszy sens i musi przynieść jakieś waŜne owoce, nie wiem jakie. 

Będę pilnie patrzył na to, co się wokół dzieje i próbował dociekać właśnie przyszłości co takiego się 

zdarzy. Proszę Państwa myślę, Ŝe jak teraz widzieliśmy te twarze, to trudno jest w ogóle pomyśleć, 

Ŝe nie będą juŜ do nas mówiły, Ŝe nie będziemy słuchali komentarzy z ich ust, Ŝe nie będziemy ich 

obserwowali. Tak jak ktoś wczoraj powiedział - to byli równieŜ  nasi domownicy, przez technikę 

poprzez telewizję, prasę tak często gościli w naszych domach w naszej świadomości, w naszej 

pamięci, Ŝe są częścią nas równieŜ. Ich przekazy, ich Ŝyciorysy, ich wypowiedzi i to jest kawałek 

równieŜ mnie. DuŜo we mnie krzyczy, Ŝe to jest niemoŜliwe, Ŝe juŜ nie będzie tych osób w moim 

otoczeniu, w moim rozumieniu tego świata. DuŜo słów padło i pada, kończąc moją refleksję nad tą 

tragedią jestem głęboko przekonany, Ŝe to zdarzenie coś w nas odkryło, doprowadziło do jakiegoś 

czystego spojrzenia na siebie i na innych, na relację między ludźmi, ale równieŜ jest to dla mnie 
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ciągle głos o coś waŜnego i o to Ŝebym ja to waŜne równieŜ zauwaŜył, docenił wtedy kiedy moi 

współbracia Ŝyją, wtedy kiedy są dostępni, nawet nie zgadzając się, nawet dyskutując, Ŝebym 

szanował tych, którzy są wokół mnie, bo okazuje się, Ŝe tak czy owak odbierani - są waŜną częścią 

mojego Ŝycia. Myślę, Ŝe w tej atmosferze współczucia wszyscy pozostajemy. Wierzący się modlą, 

inni pogłębiają bardzo wgląd w siebie. Myślę, Ŝe w tej atmosferze pozostając zastanawiamy się co 

będzie dalej. 

Dziękuję. 

 

Głos zabrał radny Pan Adam Kwas:  

Nie chcę tutaj mówić, Ŝe występuję w czyimś imieniu, występuję w moim własnym imieniu 

dziękując władzom miasta, przede wszystkim kierownictwu rady i panom burmistrzom za 

zorganizowanie tej uroczystości i wielu innych uroczystości, których byliśmy uczestnikami. 

Chciałbym tu wyrazić przekonanie, Ŝe ofiara tych Wielkich naszych Polaków będzie moŜe asumptem 

czy teŜ okazją do tego, Ŝeby mieć nadzieję, Ŝe Polska dzięki temu, dzięki ich ofierze, dzięki ich 

poświęceniu - bo w końcu tak to naleŜy w tych kategoriach odbierać - będzie lepsza i zróbmy 

wszystko, aby tak było. Dziękuję. 

 

Głos zabrał radny Pan  Stanisław Ferenc: 

Panie Przewodniczący, Szanowni Zebrani: (…) jest czas spadnięcia gromu z jasnego nieba, czas 

szoku, łez i pytań dlaczego? Jest czas zadumy i przygotowania do pochówku - to jest czas 

dzisiejszy. Jest wreszcie czas przyszły na refleksję po tragedii, aby juŜ więcej przed stratą i po 

stracie nie być głupim. Dzisiaj jesteśmy w okresie zadumy i przygotowania godnego pochówku, 

godnego Bohaterom Narodowym. Chrystus zmartwychwstał,  aby dać świadectwo prawdzie, nikt 

nie rodzi się z nas i nie umiera daremnie. Zginęli tragicznie, oddali Ŝycie w czasie słuŜby dla Polski, 

dla wspólnego dobra i to są fakty. Wszyscy, a to wszyscy przez świętej pamięci Pana Karpiniuka, 

Pana Szmajdzińskiego, Pana Wodę, Pana Wassermanna, generałów Gągora i Płoskiego, Pana 

Kochanowskiego, Pana Prezydenta Ryszarda Kaczorowskiego, Pana Prezydenta Lecha Kaczyńskiego 

czy to się komuś podoba lub nie podoba są i zawsze będą wszyscy bohaterami narodowymi. Odeszli 

na posterunku i słuŜbie dla jaśnie Rzeczypospolitej Polskiej, cześć ich pamięci, chwała bohaterom. 

Dziękuję. 

 

Głos zabrał radny Pan Janusz Kocoń:  

Szanowna Rado, Wszyscy Zebrani, chciałem przekazać głos zza oceanu, (…) zostało przekazane 

takie przesłanie, wyraŜenie poglądu na to co się wydarzyło w naszym kraju. Powiedziane to zostało 

w ten sposób: lecieli oddać hołd oddali siebie w hołdzie. 

Dziękuję. 

 

Głos zabrał  Wiceprzewodniczący Pan Grzegorz Muskała: 

KoleŜanki i Koledzy radni. PrzeŜywamy tragedię, dramat narodowy. śaden kraj nie spotkało takie 

nieszczęście, to juŜ któryś raz Polska znajduje się w takiej sytuacji. Zginęli najszlachetniejsi, 

najlepsi ludzie jacy w naszym kraju są z róŜnych opcji politycznych. Ludzie prawi, moŜe się róŜnili 

nieraz poglądami, ale charaktery mieli prawe. Zginęli prezydenci, zginał kandydat na prezydenta, 

zginęli senatorowie, przewodnicząca senatu – sami najlepsi synowie. Opłakujemy ich wszyscy, 



 7

przeŜywamy, musimy się nie raz wstrzymywać Ŝeby nie płakać. Ale jak powiedział poeta nasz 

wieszcz z tych ich prochów z ich popiołów moŜe faktycznie znajdzie się zrodzi diament symbol, 

który odmieni nas Polaków. W tak tragicznych momentach naród albo ginie, popada w klęskę albo 

się odradza. Na to aby się odrodził potrzeba jedności. Polacy nie mogą się sami ze sobą, w sposób 

niegodny człowieka – spierać. Polacy nie mogą ulegać ośrodkom, które nie są Ŝyczliwe Polsce do 

takich właśnie zachowań. Polacy muszą pamiętać, Ŝe jeden cel to Ojczyzna nasza z poszanowaniem 

dla wszystkich naszych symboli narodowych: flagi, hymnu i instytucji prezydenta. Kto szkaluje, 

niszczy te symbole, podstawowa sprawa kaŜdego narodu, jest niegodny. Dlatego wszyscy nie 

moŜemy się kłócić, nie moŜemy w sytuacji jak w tej chwili nas spotkała musimy się jednoczyć nie 

moŜemy wyszukiwać rzeczy małych, okazywać słabości, okazywać głupotę bo niestety zginiemy, 

powtórzy się XVIII wiek. Dziękuję. 

 

Kolejne spojrzenie na Polskę – emisja filmu Ojczyzna.  

 

 
6. Zakończenie sesji. 

Przewodniczący Pan Piotr Brzostowicz podziękował wszystkim za uczestnictwo w L uroczystej 

sesji Rady Miejskiej Kłodzku, za uświetnienie jej wstępem artystycznym oraz wszystkim, którzy 

zaangaŜowali się w przygotowanie filmów.  

„Zamykam obrady L sesji Rady Miejskiej  w Kłodzku”.  

 
Zakończenie sesji nastąpiło o godz. 1240 (1200 – 1240). 
Czas trwania sesji  40 minut. 
 

 

Protokół sporządziła:  

Barbara Gargasz 

Przewodniczący Rady Miejskiej w Kłodzku 

 

            Piotr Brzostowicz 
 

 
 


